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Milostivirea, începutul asemănării cu Dumnezeu 

Duminica a 25-a după Rusalii, Samarineanul milostiv 
 

  Sunt situații în care omul contemporan este concentrat mai 
mult să-și asigure pentru el și familia lui bunăstare materială, 
confort, recreere și, din comoditate, uneori din egoism, văzând 
pe cale pe aproapele aflat în nevoi și chiar în pericol, să-l 
neglijeze, trecând pe alături. Bineînțeles, el poate să-și 
justifice oricând atitudinea sa, că este grăbit, că nu are cu ce 
ajuta, că a muncit cu sudoarea frunții sale pentru bunurile pe 
care le are, că printr-un gest de ajutorare materială ar încuraja 
cerșetoria și prin aceasta lenevia, că persoana în cauză nu ar 
merita bănuțul, pâinea sau medicamentul solicitat, că de ce 
să-l ajute el, să-l ajute Biserica sau centrele specializate de 

asistență socială, și ne putem 
gândi și la alte motivații. 
Dumnezeu cunoaște toate 
eforturile pe care le facem, de 
aceea, cu atât mai mare va fi și 
plata pentru milostenia săvârșită, 
pentru că dăruind vom dobândi, 
iar Domnul răsplătește însutit 
celui care oferă din iubire sinceră 
și în mod necondiționat. Ce 
comoară poate fi mai mare și mai 

importantă decât cea duhovnicească, acumulată „pentru cer”, 
spre mântuirea noastră (Matei 6, 19-21). Sfinții Părinți ne 
propun nouă și oricărui credincios, înainte de a trece 
nepăsător pe lângă un semen nevoiaș, să se întrebe ce ar 
putea el să facă, în mod concret, pentru acela. Să vorbească 
puțin cu el, în semn de respect, să-i adreseze cuvinte de 
îmbărbătare, să-i ofere un bănuț, o pâine, o haină, să-i caute 
un loc de muncă sau să-i întindă „o mână caldă”, pentru a 
putea auzi un răspuns asemănător: „Așa ceva nu mi-a dat 
nimeni”. Facerea de bine față de cei care suferă și au nevoie 
de ajutorul nostru nu este, prin urmare, doar un act obișnuit de 
solidaritate umană. Ea este semnul prezenței Duhului în viața 
noastră, este dovada că suntem creștini care facem vizibilă 
lucrarea Duhului în lume. Prin facerea de bine oferim altora nu 
numai un ajutor material, ci însăși mărturia lucrării Duhului, 
care face roditoare în lume, în viața oamenilor, iubirea smerită 
și milostivă a lui Dumnezeu. Milostenia este acea exteriorizare 
în fapte a iubirii față de aproapele, o identificare cu cel aflat în 
suferință, trăirea intensă a iubirii, pornită dintr-o inimă ce 
suferă pentru cei care, într-un moment sau în altul, se află în 
necazuri. Prin indemnul la milostenie, Mântuitorul nostru Iisus 
Hristos cheamă la înțelegerea și ajutorarea aproapelui. Mila 
tămăduiește indiferența, neîndurarea, răutatea, egoismul și 
constituie o frână în calea lăcomiei și invidiei. Răsplata ce-i 
așteaptă pe cei milostivi este moștenirea Împărăției Cerurilor. 
Așadar, omul își hotărăște singur starea viitoare pentru că 
milostenia este considerata „regina virtuților”.  „Fiți milostivi!” 
 
 
 

 

VALOAREA BĂTRÂNILOR 
 

  Viaţa noastră de zi cu zi ne îndeamnă să trecem rapid prin 
probleme şi lucrări pe care le avem de făcut. Facem totul în 
grabă pentru că ne ajung din urmă altele şi altele. Nu apucăm să 
terminăm bine ceva că apare altceva mai important. Odată cu 
trecerea anilor, omul începe să înţeleagă că graba şi repezeala 
nu asigură calitatea, ci dimpotrivă. Cu toate acestea, continuăm 
să fim grăbiţi ca să nu ne prindă sărbătorile cu casa nezugrăvită 
complet sau cu proiectul de la serviciu nepredat la timp. Lucrurile 
acestea se tot repetă şi, chiar dacă astăzi lumea încearcă să se 
organizeze după noi standarde, lipsa experienţei de viaţă îşi 
spune cuvântul, cu toate cunoştinţele şi cărţile scrise pe această 
temă. Există însă în orice societate, o seamă de oameni, care nu 
doar că pot prevedea un eşec organizatoric, ci ar putea chiar să 
modifice programul, încât lucrurile să meargă lin şi sigur în 
direcţia dorită. Este vorba de persoanele în vârstă, care, deși 
sunt tulburați şi învinuiţi de multe rele, ei îşi cunosc valoarea şi nu 
se lasă intimidaţi. Cu toate că ştim cu toţii proverbul despre 
valoarea bătrânilor care ar trebui cumpăraţi, dacă nu-i ai, foarte 
rar vedem societăţi sau firme care să valorifice înţelepciunea, 
tactul şi calmul cu care un vârstnic ar putea coordona sau verifica 
activitatea făcută în grabă de tineri. Experiența vârstnicilor nu 
este folosită nici la nivel mic, familial, pentru că, deşi bătrânii ştiu 
foarte bine cum să facă lucrurile, tinerii nu mai au timp şi forţă  
să-i asculte şi nici răbdare să aştepte coacerea unor lucruri 
sănătoase. Bătrânii merită ascultaţi nu doar pentru că au nişte 
ani în spate, ci pentru că au trecut deja prin ceea ce trecem noi 
şi, în cazul în care şi-au asumat trecerea anilor, pot îndruma 
tinerii în lucrarea lor din ce în ce mai repezită și precipitată. 
Bătrânul înţelept te ajută, dincolo de lucrarea pe care o ai în faţă, 
să vezi scopul pentru care lucrezi şi creezi ceva. Tânărului nu i-ar 
trece prin cap să se gândească la scopul final al unei lucrări. El 
se opreşte la predarea obiectivului sau a proiectului aprobat 
iniţial, urmând să înceapă altul şi altul, până când îi va lua locul 
altcineva. Bătrânul i-ar spune să se gândească mai bine la ce se 
poate întâmpla cu proiectul lui în 50 de ani şi apoi să se apuce de 
lucru. Avem nevoie de experienţa şi înţelepciunea bătrânilor 
pentru a ne întoarce la ceea ce este mai important în viaţa 
noastră: familia, credinţa, relaţiile cu prietenii apropiaţi. Toate 
acestea sunt lăsate de tineri pe ultimul plan, iar când ajung să-şi 
dea seama de timpul pierdut, este deja prea târziu. Să ne oprim 
puțin în loc şi să întrebăm bătrânii cum ar face în locul nostru! 
Bătrânii reprezintă comorile noastre fără de preţ. De felul cum îi 
tratăm, arătăm ce suntem noi în realitate, arătăm cât putem noi 
mulţumi binefăcătorilor noştri, arătăm care ne este recunoştinţa 
faţă de cei care au făurit bunurile pe care noi le utilizăm în 
prezent. Cât îi cinstim pe bătrâni, atâta valoare avem noi, ca 
oameni. Bătrânii reprezintă temelia prezentului nostru şi ne ajută 
să înţelegem viitorul. Nu putem să neglijăm experienţa lor, 
cunoştinţele lor. Este o mare greşeală, o rătăcire regretabilă, 
acolo unde se întâmplă aşa.  Arătându-le respect bătrânilor noştri 
suntem mai puternici. Toți ce care nu-şi uită bătrânii, ci îi cinstesc 
și  le  poartă  de  grijă,  au  mult ajutor în viață și un viitor strălucit.  

†Ajutaţi la construcţia Complexului Parohial: casă praznicală, cameră mortuară, casă socială, sală de mese, casă parohială. 
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ÎNTREBĂRI ŞI RĂSPUNSURI 
DESPRE CREDINŢA ORTODOXĂ 

Întrebare: Sfinţii ajută pe oameni pe rând sau pe toţi o dată? 
Răspuns: Maica Domnului şi sfinţii sunt cu toţii întru Domnul 
şi trăiesc prin El. La fiecare sărbătoare milioane de oameni îşi 
înălţă rugăciunile către Dumnezeu şi acestea sunt primite 
imediat. Milioane de rugăciuni se îndreaptă către Domnul, iar 
în Domnul sfinţii primesc har ca să se roage pentru oameni: 
„Doamne ajută-i”. Cel ce ajută nu este sfântul, ci Domnul. 
Atunci când ne rugăm unui sfânt, rugăciunea noastră ajunge la 
Domnul, de fapt. Sfântul primeşte rugăciunea noastră în 
Dumnezeu și o trimite Domnului.  Sfinţii nu sunt mediatori, ci 
rugători pentru noi în faţa Domnului. Ajutorul sfinţilor îl primim 
cu toţii deodată, deoarece ajutorul Domnului nu cunoaşte 
limite de timp şi spaţiu. 
Întrebare:  Pot demonii sa ne citească gândurile? 
Răspuns: Nu pot, dar ar putea sa le afle. Cum? Când ne 
sugerează ceva, ne ghicesc reacția și acționează în 
consecință. Dacă le vom accepta imediat sugestia, atunci 
demonii ne-au prins, știu cum gândim și ne atacă așa în 
continuare. Demonii au o experiență uriașă. Ei își dau seama 
imediat ce păcat îl poate doborî pe un om anume. Astfel, în 
Pateric se spune că diavolul i-a sugerat unui monah să 
mănânce ceva. Acesta s-a uitat pe fereastră să vadă dacă a 
apus soarele, ca să poată mânca. În acest fel demonul a aflat 
cum gândește monahul și l-a ispitit în continuare. De aceea, 
omul care nu vorbește mult despre el, nu-și descoperă firea lui 
și demonii nu știu ce gândește și cum poate fi ispitit. 
Întrebare:  De ce există atât de mult rău în lume şi Dumnezeu 
nu opreşte violenţa? 
Răspuns: Dumnezeu nu creează răul. Oamenii fac acest 
lucru. Moliile „se nasc” în haine şi apoi le mănâncă. Fierul 
„naşte” rugina, care îl mănâncă apoi. Răul ca atare nu există. 
Omul dă naştere răului şi acesta îi mănâncă sufletul. Atunci 
când păcătuieşte şi nu-i pare rău (păcătuieşte cu fapta, cu 
cuvântul, cu gândul), omul eliberează o undă de energie 
negativă. Să ne închipuim cât de mulţi oameni au păcătuit! Ce 

cantitate de astfel de energie se adună atunci? Oceane 
întregi! Din această cauză se şi întâmplă atâtea nenorociri pe 
pământ: cutremure, inundaţii, războaie. 
Întrebare:  Ce se întâmplă cu un om care, trăind până la 30 de 
ani, nu-L simte pe Dumnezeu? 
Răspuns: Cauza necredinţei este una singură: omul nu 
lucrează pentru Domnul, ci pentru patimile sale. Le hrăneşte, 
le întreţine şi astfel nu mai rămâne loc pentru Dumnezeu. De 
aceea nu-L simte omul pe Dumnezeu. „Împărăţia lui 

Dumnezeu este înăuntrul vostru” (Luca 17, 21), spune 
Hristos. Aceasta începe încă de aici, de pe pământ. Atunci 
când sufletul se umple de iubirea dumnezeiască, pentru el 
începe viaţa cerească. Viaţa este asemenea unei roţi care se 
învârte: un punct al ei atinge pământul, iar celelalte tind către 
cer. Atunci când omul începe să trăiască pentru viaţa veşnică, 
pentru Dumnezeu, el va avea în gând doar cum să-i placă 
Domnului, cum să nu-L jignească. Omul începe o viaţă în 
comuniune cu Domnul prin rugăciune, prin dragostea pentru 
Dumnezeu şi pentru aproapele şi prin fapte bune. Trebuie să 
ne asemănăm Domnului prin viaţa noastră, curată şi sfântă. v.a 

 

†     PROGRAM  LITURGIC  † 

ZIUA ORA SLUJBE / ACTIVITĂȚI  

Miercuri 
14 noiembrie 

1700 Paraclisul Sf. Icoane Portărița 
Vineri 

16 noiembrie 
1400 Spovedanie 

1700 Taina Sfântului Maslu 

Sâmbătă 
17 noiembrie 

700  Sf. Liturghie, pomenirea morților 

1400 Spovedanie 

1700 Vecernie  

Duminică 
18 noiembrie 

700 Utrenia și Sfânta Liturghie 

1100 Program de bibliotecă 

1700 Vecernie  
 

Sensul vieţii 
  Odată, venind spre casă, un om înțelept a întâlnit un alt om. 
Acesta se grăbea atât de mult încât, trecând pe lângă înțelept, 
fără să vrea l-a lovit. Calm şi respectuos, înțeleptul l-a întrebat: 
„Spune-mi te rog, unde te grăbești așa, încât nu mai vezi nimic în 
calea ta?”. „Îmi cer iertare, a zis omul, fără a-şi încetini pasul, mă 
grăbesc pentru că sunt în căutarea sensului vieții şi nu pot pierde 
timp până nu-mi îndeplinesc scopul”. „Ei bine, a zis învăţătorul, 
eu am auzit despre un om, care toată viaţa lui a 
căutat acest sens”. „Sper că a aflat adevărul?”, 
s-a interesat drumețul nerăbdător. „Da, el a murit 
împăcat, reuşind să şoptească celor de alături 
că doar pe patul de moarte a înţeles…”, a spus 
înţeleptul. „Ce a înţeles?”. „Că sensul vieții e 
doar o alegere…”. „Ei bine, îţi mulțumesc”, a zis omul şi aproape 
fugind şi-a continuat drumul. „… o alegere: sau trăiești viața din 
plin, sau o ratezi, căutând sensul ei”, a sfârșit înțeleptul. Însă 
cuvintele acestuia nu au mai fost auzite de acel om. Nu încerca 
să înțelegi viața și sensul ei, ci trăiește-o! Aduci o mie de sensuri 
îți vor apărea în față. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………….……. 

Pasărea nemulțumită 

  O cioară trăia în pădure și era absolut mulțumită de viața ei. 
Însă într-o zi a văzut o lebădă… „Această lebădă este atât de 
albă”, s-a gândit cioara. „Și eu sunt atât de neagră. Aceasta 
lebădă trebuie să fie cea mai fericită păsare din lume”. Cioara i-a 
comunicat lebedei ceea ce gândea. „De fapt, i-a răspuns lebăda, 
simțeam că sunt cea mai fericită pasăre din împrejurimi până 
când am văzut un papagal care avea două culori. Acum cred că 
papagalul este cea mai fericită pasăre care a fost creată”. Apoi 
cioara l-a abordat pe papagal. Papagalul i-a explicat: „Am trăit o 
viață foarte fericită până când am văzut un păun. Eu am doar 
două culori, însă păunul are o multitudine de culori”. Mai târziu, 
cioara a vizitat un păun de la grădina zoologică și a văzut că sute 
de oameni s-au adunat ca să-l vadă. După ce oamenii au plecat, 
cioara s-a apropiat de păun. „Dragă păun, a spus cioara, ești atât 
de frumos, în fiecare zi mii de oameni vin să te vadă. Când 
oamenii mă vad pe mine, imediat mă gonesc. Cred că ești cea 
mai fericită pasăre de pe planetă”. Păunul a răspuns:  „Am  
crezut  dintotdeauna  că  sunt  cea mai frumoasă și fericită 
pasare de pe planetă. Însă din cauza frumuseții mele, sunt închis 
în această grădină zoologică. Am cercetat cu atenție grădina 
zoologică  și  am  realizat că cioara  este  singura pasăre care nu 
este închisa într-o cușcă. Așa că zilele trecute m-am gândit că 
dacă  aș  fi o cioară,  aș  putea  să  hoinăresc fericit pretutindeni”. 
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